
Documenten in het dossier: 

15 

 

 

 

14 

 

13 

13-F 

12-A 

 

16 

21 

986 

(2021-2022) 

 

 

 

(2021-2022) 

 

(2021-2022) 

(2021-2022) 

(2020-2021) 

 

(2021-2022) 

(2021-2022) 

(2021-2022) 

– Nr. 1: Ontwerp van decreet + Bijlagen 

– Nr. 2 t.e.m. 5: Amendementen 

– Nr. 6-A t.e.m. E: Verslagen aan de Commissie voor Algemeen Beleid,  

  Financiën, Begroting en Justitie 

– Nr. 1: Ontwerp van decreet 

– Nr. 2: Amendementen 

– Nr. 1: Algemene toelichting 

– Nr. 1: Beleids- en begrotingstoelichting 

– Nr. 1: Advies van de Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

 over de begroting 

– Nr. 1: Verslag van het Rekenhof over de begroting 

– Nr. 1: Meerjarenraming 

– Nr. 1: Ontwerp van programmadecreet 

 
 
 
 
 
 
 
 
verzendcode: BEG 

  15 (2021-2022) – Nr. 6-F 

 ingediend op 7 december 2021 (2021-2022) 

 

Verslag 

namens de Commissie voor Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid 

uitgebracht door Arnout Coel en Joke Schauvliege 

aan de Commissie voor Algemeen Beleid,  

Financiën, Begroting en Justitie 

over het ontwerp van decreet 

houdende de uitgavenbegroting  
van de Vlaamse Gemeenschap 
voor het begrotingsjaar 2022 

 

 

 



2 15 (2021-2022) – Nr. 6-F 

Vlaams Parlement —  1011 Brussel  —  02 552 11 11 — www.vlaamsparlement.be 

Samenstelling van de Commissie voor Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid: 

Voorzitter: Bart Dochy.  

Vaste leden: 

Arnout Coel, Cathy Coudyser, Karolien Grosemans, Sofie Joosen, Joris Nachtergaele; 

Leo Pieters, Stefaan Sintobin, Frieda Verougstraete-Deschacht; 

Bart Dochy, Joke Schauvliege; 

Emmily Talpe, Bart Van Hulle; 

Mieke Schauvliege, Chris Steenwegen; 

Ludwig Vandenhove. 

Plaatsvervangers: 

Allessia Claes, Maaike De Vreese, Bert Maertens, Nadia Sminate, Tine van der Vloet; 

Roosmarijn Beckers, Els Sterckx, Suzy Wouters; 

Jo Brouns, Tinne Rombouts; 

Tom Ongena, Bart Tommelein; 

Jeremie Vaneeckhout; 

Maxim Veys.  

 



15 (2021-2022) – Nr. 6-F 3 

  Vlaams Parlement 

INHOUD 

 

I. Plattelandsbeleid .................................................................................. 4 

1. Inleidende uiteenzetting door Zuhal Demir, Vlaams minister van 

Justitie, Handhaving, Omgeving, Energie en Toerisme ....................... 4 

1.1. Nieuw GLB ........................................................................... 4 

1.2. Centrale plattelandsthema’s ................................................... 5 

2. Bespreking ................................................................................... 6 

2.1. Tussenkomst van Emmily Talpe .............................................. 6 

2.2. Tussenkomst van Joke Schauvliege ......................................... 7 

2.3. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove ..................................... 7 

2.4. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout ................................... 8 

2.5. Tussenkomst van Jo Brouns ................................................... 8 

2.6. Tussenkomst van Joris Nachtergaele ....................................... 8 

2.7. Tussenkomst van Stefaan Sintobin .......................................... 9 

2.8. Repliek van de minister ......................................................... 9 

II. Landbouw en visserij .......................................................................... 10 

1. Inleidende uiteenzetting van het luik Landbouw en Visserij door 

Hilde Crevits, Vlaams minister van Economie, Innovatie, Werk, 

Sociale Economie en Landbouw .................................................... 10 

1.1. Krachtlijnen van het beleid ................................................... 10 

1.2. Budgetevolutie ................................................................... 11 

2. Bespreking ................................................................................. 14 

2.1. Tussenkomst van Stefaan Sintobin ........................................ 14 

2.2. Tussenkomst van Joke Schauvliege ....................................... 15 

2.3. Tussenkomst van Sofie Joosen ............................................. 15 

2.4. Tussenkomst van Emmily Talpe ............................................ 15 

2.5. Tussenkomst van Jo Brouns ................................................. 16 

2.6. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove ................................... 17 

2.7. Tussenkomst van Chris Steenwegen ...................................... 18 

2.8. Tussenkomst van Tinne Rombouts ........................................ 19 

2.9. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout ................................. 20 

2.10. Tussenkomst van Arnout Coel .............................................. 21 

2.11. Tussenkomst van Bart Dochy ............................................... 21 

2.12. Repliek van de minister ....................................................... 22 

2.13. Repliek van Chris Steenwegen .............................................. 25 

2.14. Repliek van Tinne Rombouts ................................................ 26 

III. Indicatieve stemming over de uitgavenbegroting ................................... 26 

Gebruikte afkortingen ................................................................................ 27 

Bijlagen: zie dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be 

  

  

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=13744
https://vlapa-my.sharepoint.com/personal/robbie_kintaert_vlaamsparlement_be/Documents/Documenten/Werkmap%20lokaal/Begroting/15-6-F/www.vlaamsparlement.be


4 15 (2021-2022) – Nr. 6-F 

Vlaams Parlement 

De Commissie voor Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid behandelde de voor 

haar relevante bepalingen van het ontwerp van decreet houdende de uitgavenbe-

groting van de Vlaamse Gemeenschap voor 2021 op data van 17 en 24 november 

2021. 

Op 17 november 2021 gaf minister Zuhal Demir een toelichting bij de uitgavenbe-

groting voor het beleidsdomein Plattelandsbeleid. Nadien gaf ook minister Hilde 

Crevits een toelichting bij de uitgavenbegroting voor het beleidsdomein Landbouw 

en Visserij. Minister Hilde Crevits maakte hierbij gebruik van een presentatie. 

Op 24 november vonden de eigenlijke besprekingen en de indicatieve stemming 

plaats voor beide beleidsdomeinen. De gehanteerde werkmethode bestond erin dat 

de fracties vooraf via een schriftelijke procedure al hun vragen indienden. De ant-

woorden werden voor de vragen inzake Plattelandsbeleid vooraf schriftelijk be-

zorgd aan de leden. De antwoorden op de vragen inzake Landbouw en Visserij 

werden door de minister voorgelezen. 

De presentatie van minister Crevits en de vragenbundels van de fracties en de 

antwoorden van de ministers zijn terug te vinden op de dossierpagina van dit do-

cument op www.vlaamsparlement.be.  

De begroting Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid werd meerderheid tegen op-

positie aangenomen. 

De commissie verwijst voor wat de toewijzing van haar deel van de uitgavenbe-

groting betreft, naar de opsplitsing van de uitgavenbegroting zoals goedgekeurd 

door het Uitgebreid Bureau. 

 

(De vergaderingen van 17 en 23 november werden als hybride vergadering geor-

ganiseerd.)  

I. Plattelandsbeleid  

1. Inleidende uiteenzetting door Zuhal Demir, Vlaams minister van Justi-

tie, Handhaving, Omgeving, Energie en Toerisme 

Minister Zuhal Demir onderscheidt twee belangrijke uitdagingen voor het platte-

landsbeleid in 2022. Enerzijds is er de voorbereiding van het strategisch plan ter 

uitvoering van het nieuw Gemeenschappelijk Landbouwbeleid (GLB). Hierbij op-

teert de minister voor LEADER als belangrijkste maatregel. Anderzijds moeten in 

2022 drie centrale plattelandsthema’s uit de beleidsnota van de minister verder 

worden uitgewerkt: 

− innovatieve en duurzame lokale landbouwproductie en -afzet, en valorisatie 

van biomassaresten; 

− leefbare en levendige dorpen; 

− biodiversiteit en landschapskwaliteit. 

1.1. Nieuw GLB 

De Europese Unie staat aan de vooravond van een nieuw GLB dat streeft naar een 

duurzamere landbouwsector en naar meer vitale plattelandsgebieden. Dit GLB 

moet worden vertaald naar de Vlaamse context. Het is daarbij belangrijk dat de 

Europese, Vlaamse en provinciale middelen zo worden ingezet dat ze de grootst 

mogelijke impact hebben. Versnippering van middelen moet dus worden verme-

den. De minister wenst bovendien dat de middelen zoveel mogelijk ingezet worden 

op het terrein en dat plattelandsbewoners zelf mee invulling kunnen geven aan de 

toekomst. Gezien de positieve ervaringen met LEADER heeft de minister beslist om 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=13744
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LEADER als enige maatregel over te houden in het Vlaams plattelandsbeleid dat in 

2023 zal starten. 

1.2. Centrale plattelandsthema’s 

De minister geeft aan in 2022 ook de nodige ondersteuning te zullen bieden aan 

de betrokken plattelandsactoren bij de opmaak van de lokale ontwikkelingsstrate-

gieën. Hiervoor zullen er thematische inspiratiesessies en studiedagen worden ge-

organiseerd rond de drie centrale thema’s die vanuit het Vlaams plattelandsbeleid 

naar voor zijn geschoven. 

Het eerste thema betreft plattelandseconomie. Lokale tewerkstelling en innova-

tieve, duurzame toepassingen voor landbouwbedrijven en kleine ondernemingen 

vormen een uitdaging op het platteland. Toch zijn er kansen voor innovatief on-

dernemerschap om aan de slag te gaan met voedsel en biomassa en tegelijkertijd 

in te zetten op het verhogen van de landschapskwaliteit. Ondernemers kunnen 

daarbij inspelen op verbreding, circulariteit en nieuwe toepassingen rond bio-eco-

nomie. Hiervoor zal het aanspreekpunt bij de Vlaamse Vereniging voor Steden en 

Gemeenten (VVSG) verder gefinancierd worden om de productie van duurzaam 

voedsel te stimuleren en om ondersteuning te bieden aan lokale besturen bij de 

ontwikkeling van lokale voedselstrategieën. Het Open Ruimteprogramma Voedsel-

landschappen, waarover recent een interessant inspiratieboek verscheen, wordt 

verder uitgerold. 

Het tweede thema is de ondersteuning van plattelandsdorpen. Ter voorbereiding 

van de nieuwe lokale ontwikkelingsstrategieën voor het volgende LEADER-

programma, laat de minister een studie uitvoeren die het innovatieve karakter van 

dorpshuizen in Vlaanderen evalueert en vergelijkt met soortgelijke projecten uit 

andere programma’s en landen. Met een verderzetting van de LEADER-aanpak 

kunnen lokale groepen nieuwe inspirerende projecten voor onder meer de leef-

baarheid van dorpen uitvoeren. De minister sluit ook aan bij het EU-concept van 

slimme dorpen. 

Daarnaast blijft er aandacht voor sociale cohesie en dorpsparticipatie door de on-

dersteuning van de projectoproep Buurten op den Buiten van de Koning Boude-

wijnstichting en de VLM. De minister heeft ook een nieuwe oproep gelanceerd voor 

de realisatie van volkstuinen en volkstuinparken. Tegen eind dit jaar zullen de 

goedgekeurde projecten bekend zijn. Daarmee wordt er invulling gegeven aan di-

verse behoeften zoals lokaal voedsel, nabij groen, sociale interactie en zinvolle 

activiteit in de buitenruimte. 

Het derde centrale plattelandsthema is het landschap. De open ruimte en het plat-

teland in Vlaanderen leveren heel wat essentiële maatschappelijke diensten zoals 

natuur, rust en ontspanning. Meer en meer groeit het besef hoe belangrijk de open 

ruimte en het platteland zijn voor het fysiek en psychisch welzijn van mensen. De 

minister neemt zich bijgevolg voor om het ruime publiek te blijven sensibiliseren 

over het belang van een landschappelijk kwaliteitsvol platteland. 

Concreet wordt via de programmawerking van het Open Ruimte Platform het kader 

voor Landschapsparken in Vlaanderen verder scherp gesteld in 2022. Na de selec-

tie van de kandidaten kunnen zij met begeleiding een strategisch plan voor hun 

gebied uitwerken met het oog op de aanduiding als landschapspark. De minister 

voorziet de selectie en inhoudelijke begeleiding van de geselecteerde kandidaten 

tot 2023, de decretale verankering van de Landschapsparken verloopt parallel. 

Verder deelt de minister nog mee dat in 2022 een deel van de middelen van het 

Herstelfonds zal aangewend worden om de gevolgen van de COVID-19-crisis voor 

het Vlaamse platteland op te vangen. Die bijkomende middelen worden ingezet 
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voor projecten die plattelandsgemeenschappen ondersteunen door onder meer te 

investeren in groene ontmoetingsplekken, trage wegen, ontwikkeling van lokale 

voedselstrategieën en ondersteuning van de agrobiodiversiteit. 

Alle uitdagingen die in de brede maatschappij aan bod komen, spelen ook op het 

platteland, weliswaar met eigen kenmerken. Plattelandsbeleid behelst dus meer 

dan de drie centrale thema’s die in het Vlaams plattelandsbeleid naar voren worden 

geschoven. Ook op het vlak van zorg, armoede en vervoer zijn er bijvoorbeeld 

specifieke noden. Daarom zal de minister haar Vlaamse en federale collega-minis-

ters op de uitdagingen van het platteland wijzen zodat ze die binnen hun respec-

tievelijke bevoegdheden aan bod laten komen. 

Op de agenda van de commissie stond tevens de toelichting en bespreking van het 

programmadecreet 2022. Voor het luik Platteland zijn er evenwel geen decretale 

bepalingen opgenomen. 

2. Bespreking 

2.1. Tussenkomst van Emmily Talpe 

Emmily Talpe bedankt de minister voor het spoedig antwoord op de schriftelijke 

vragen. De spreker wil een aantal beleidsmatige aandachtspunten aanstippen. 

In de pers verschenen er de afgelopen weken berichten dat Vlaanderen de Euro-

pese subsidies inzake landbouw niet volledig aanwendt. Dit probleem stelt zich niet 

voor het luik plattelandsbeleid want daar wordt maar liefst 99 procent van de Eu-

ropese subsidies aangewend. Helaas gaan deze subsidies wel gepaard met een 

bijzonder zware administratieve last. Kan de minister hier aandachtig voor zijn bij 

de opmaak van het strategisch GLB-plan? 

Daarnaast vraagt de spreker aandacht voor de gespannen sfeer in de landbouw-

sector. Er heerst ongerustheid over onder andere het nieuwe GLB, de klimaatplan-

nen en de definitieve PAS-regeling. Kan de minister in haar plattelandsbeleid 

aandachtig zijn voor de moeilijke context waarin de landbouwers op dit moment 

moeten werken? De spreker merkt ook op dat een neutralere berichtgeving aan de 

orde is. 

Tot genoegen van het lid voorziet de minister naast de bijkomende steun voor 

innovatieve, lokale en duurzame productiesystemen ook aandacht voor andere 

productievormen die produceren voor de wereldmarkt. Dit ligt in lijn met een beleid 

dat een leefbaar businessmodel op maat van elke boer moet mogelijk maken. De 

landbouwsector staat immers voor een omzet van 62 miljard euro en 135.000 jobs. 

De spreker benadrukt ook het belang van lokale voedselstrategieën en merkt te-

vreden op dat er reeds 55 lokale besturen een lokale voedselstrategie hebben op-

gemaakt. Dat is goed nieuws, maar het kan nog beter. Ook de 20.000 euro steun 

die de minister toekent aan een reeks stadslandbouwprojecten juicht het lid toe, 

alsook het feit dat het aandeel voor plattelandsontwikkeling in het huidige pro-

gramma aangehouden blijft in het nieuwe programma, met name 8,8 procent van 

de middelen. 

Wat de uitrol van nationale parken en landschapsparken betreft, breekt het lid een 

lans voor de teeltvrijheid van de landbouwers. Het is belangrijk dat de minister 

deze vrijheid erkent en dus geen beperkende maatregelen invoert. 

Tot slot herhaalt de spreker haar ongenoegen over de inkrimping van het aantal 

geldautomaten op het platteland. Minister Demir is dan wel niet bevoegd in dit 
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dossier, het is en blijft een bijzonder belangrijk gegeven voor mensen op het plat-

teland. 

2.2. Tussenkomst van Joke Schauvliege 

Joke Schauvliege bedankt de minister voor het spoedig bezorgen van de antwoor-

den op de schriftelijke vragen. 

De spreker wenst nogmaals te wijzen op de administratieve rompslomp die ge-

paard gaat met de aanvraag van subsidies voor dossiers plattelandsbeleid. Dat is 

te wijten aan de verantwoordingsstukken die vanuit Europa gevraagd worden. Heel 

wat kleine plattelandsgemeenten en verenigingen hebben op dit moment niet de 

capaciteit om tegemoet te komen aan de administratieve vereisten van deze pro-

jecten. Het is dus aan de minister om dit te blijven aankaarten op Europees niveau. 

Een andere opmerking behelst het plattelandsbeleid in zijn geheel. Het is een 

Vlaamse traditie om heel trots te zijn op onze steden en deze regelmatig in de verf 

te zetten. We zouden echter ook wat trotser mogen zijn op het Vlaamse platteland 

en dit ook wat meer uitdragen. De spreker merkt tevreden op dat de minister deze 

ambitie koestert. 

De spreker is ook tevreden over de nieuwe projectoproep van de minister voor 

volkstuinen. Hoeveel projecten kunnen met het voorziene budget worden geselec-

teerd? Is de minister van plan om alle projecten die een positief advies krijgen te 

subsidiëren? 

Tot slot looft het lid de minister voor het opvragen bij haar collega-ministers wat 

zij kunnen doen voor het platteland, in het bijzonder bij de minister van Mobiliteit. 

Het openbaar vervoer op het platteland is immers een pijnpunt van het huidige 

plattelandsbeleid en moet worden aangepakt. 

2.3. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove  

Ludwig Vandenhove vindt het een goed idee dat de minister haar collega-ministers 

bevraagt naar hun inspanningen voor het plattelandsbeleid. Toch heeft de spreker 

vragen bij het ambitieniveau van het transversaal plattelandsbeleid dat zich be-

perkt tot louter Europese middelen. Elke betrokken minister zou hiervoor specifieke 

middelen moeten voorzien. Een concreet voorbeeld is het globaal plan rond een-

zaamheid dat minister Beke recent heeft voorgesteld waarin niet wordt verwezen 

naar het platteland. Eenzaamheid is nochtans een bijzonder belangrijk probleem 

op het platteland. 

De ambitie van de minister om het plattelandsbeleid gerichter en minder versnip-

perd te maken door te kiezen voor LEADER als plattelandsinterventie in het nieuwe 

strategisch GLB-plan, ondersteunt de spreker. Hij wijst er wel op dat dit de 

LEADER-projecten wel zelf nog niet coherent maakt. 

Met de Lokale Ontwikkelingsstrategie wordt er wat coherentie gebracht in het plat-

telandsbeleid maar opnieuw gaat het overgrote deel van de thema’s (indirect) over 

landbouw (en de verduurzaming ervan) terwijl daar al enorm veel geld naar toe 

vloeit. Leefbare en levendige dorpen zouden de essentie moeten zijn. Hoe gaat de 

minister de LEADER-projecten waar het plattelandsbeleid in de toekomst nog uit-

sluitend mee zal werken meer stroomlijnen om dorpen leefbaarder te maken? 

De spreker geeft aan een sterk voorstander te zijn van het project landschapspar-

ken en nationale parken dat de minister momenteel uitrolt. Beide parken kunnen 

een hefboom zijn om het platteland te ontwikkelen. Hij vraagt haar bijgevolg om 
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niet te luisteren naar de negatieve berichtgeving die sommige organisaties ver-

spreiden hierover. In welke mate zal de minister beide projecten inschakelen in het 

plattelandsbeleid? 

Tot slot is het van belang om nauw samen te werken met een aantal ministers van 

de Federale Regering, aldus de spreker. Een aantal thema’s die reeds werden aan-

gehaald – zoals de aangekondigde vermindering van het aantal bankautomaten – 

bewijzen dat. Onderhoudt de minister de nodige contacten met haar federale col-

lega’s? 

2.4. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout stelt dat het plattelandsbeleid van de Vlaamse Regering mo-

menteel te veel een blinde vlek vormt. De verschillende ministers ondernemen te 

weinig binnen hun beleidsdomeinen. Het gaat daarbij over eenzaamheid, zoals col-

lega Vandenhove aanhaalt, maar ook over openbaar vervoer, publieke ruimte, te-

rugtrekkende dienstverlening, voedselstrategieën, uitdagingen rond sociale 

cohesie, mentaal welzijn, verborgen armoede, ruimtelijke versnippering, toerisme 

en recreatie enzovoort. De vraag is dus wanneer het door minister Demir aange-

kondigde Vlaams Transversaal Plattelandsbeleidsplan kan worden verwacht en hoe 

dit tot stand zal komen. 

2.5. Tussenkomst van Jo Brouns 

Jo Brouns wenst op zijn beurt ook te wijzen op het probleem van de bankautoma-

ten op het platteland. Dit probleem kadert volgens hem in een bredere evolutie 

waarbij de toegang tot bepaalde diensten voor mensen op het platteland vermin-

dert. Concreet vraagt de spreker aan de minister om flankerend beleid ten opzichte 

van de lokale besturen te voorzien zodat de uitrol en vestiging van de Batopin-

kiosken gefinancierd kan worden. 

Daarnaast is het platteland de behoeder van de open ruimte. De Vlaamse Regering 

heeft daarvoor enkele jaren geleden een Vlaams Plattelandsfonds opgericht. Nooit 

eerder werden er zoveel middelen vrijgemaakt voor dit fonds. Echter, om tegemoet 

te komen aan de principes die zijn vastgelegd in het Beleidsplan Ruimte Vlaanderen 

zijn er meer middelen nodig. Vandaag de dag zijn lokale besturen nog steeds fi-

nancieel afhankelijk van verharding voor hun overleven. 

Het platteland is echter absoluut niet louter kommer en kwel. De coronacrisis heeft 

aangetoond dat de sociale cohesie op het platteland vaak sterker is dan in de stad. 

Het project Zorgzame Buurten is daar een bewijs van: een op de twee lokale be-

sturen heeft daar een project voor ingediend. 

De spreker kijkt tot slot erg uit naar het Transversaal Plattelandsbeleidsplan. Het 

klopt dat een goede samenwerking cruciaal is om successen te boeken in dit be-

leidsdomein. 

2.6. Tussenkomst van Joris Nachtergaele 

Joris Nachtergaele merkt op dat de minister van Plattelandsbeleid beschikt over 

een beperkt budget en daarom voor veel aspecten afhankelijk is van haar collega-

ministers. Heel wat zaken op het platteland verdienen bovendien wat aandacht. Al 

te vaak bekijkt men die zaken met een stedelijke bril en werkt men dus concepten 

uit die niet werkbaar zijn in buitengebieden. De belangrijkste rol voor een minister 

van plattelandsbeleid is dus aanjager zijn van een gecoördineerd beleid. De spreker 

kijkt dan ook uit naar het Vlaams Transversaal Plattelandsbeleidsplan en vraagt de 

minister wanneer het plan zal worden opgeleverd. 
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De spreker bevestigt ook de tussenkomsten van collega’s over de administratieve 

last die gekoppeld is aan het plattelandsbeleid en de bijhorende subsidies. Als bur-

gemeester van een kleine plattelandsgemeente heeft de spreker gemerkt dat veel 

kleine entiteiten niet de mankracht of capaciteit hebben om de vele procedures te 

doorlopen. Dit is dus een belangrijk aandachtspunt. 

Wat de landschapsparken en nationale parken betreft, merkt de spreker op dat er 

ondanks de vele kritische geluiden veel projecten zijn ingediend.  

Het is dan ook belangrijk dat de uitrol van deze parken verstandig wordt aange-

pakt. De gevoeligheden in de landbouwsector waarnaar collega Talpe verwees, le-

ven ook sterk in dossier. De spreker meent dat extra communicatie en overleg 

nodig is. 

De spreker benadrukt nogmaals dat een overkoepelende visie op platteland erg 

belangrijk is en rekent op de minister als aanjager hiervan. 

2.7. Tussenkomst van Stefaan Sintobin 

Stefaan Sintobin stelt dat het Plattelandsbeleid pas sinds 2004 een volwaardig 

thema is in dit parlement. Het beleid stond op dat moment nog in zijn kinderschoe-

nen. Echter, vandaag de dag lijkt het alsof dat nog steeds het geval is. De spreker 

geeft aan vandaag dezelfde zaken te herhalen als vijftien jaar geleden. De grootste 

uitdaging bestaat er immers nog steeds in om de leegloop van het platteland tegen 

te gaan. Heel wat jongeren die op het platteland opgroeien, blijven na hun studies 

in de stad hangen omdat er op het platteland niets te doen valt. Het gaat bovendien 

over meer dan bankautomaten die verdwijnen. Scholen, bakkers, postpunten en 

cafés verdwijnen en er is een tekort aan jobs en openbaar vervoer. De vergrijzing, 

eenzaamheid en armoede neemt er sterker toe dan in de rest van Vlaanderen. 

De spreker erkent de inspanningen die geleverd worden maar benadrukt het be-

lang van een transversale aanpak. Het heeft dus weinig zin om het platteland te 

promoten en hier en daar parkjes of banken te realiseren met Europese middelen 

want er is veel meer aan de hand. 

Wat de nationale parken en landschapsparken betreft, vraagt de spreker om reke-

ning te houden met de gevoeligheden van de landbouwers. 

2.8. Repliek van de minister 

De minister merkt op dat er inderdaad veel projecten zijn ingediend voor de pro-

jectoproep Volkstuinen. Men tracht de goedkeuring zo snel mogelijk te laten vol-

gen. Er is een budget voorzien van 200.000 euro en maximaal 25.000 euro per 

project. Dat betekent eigenlijk dat er acht projecten kunnen geselecteerd worden. 

De minister gaat er echter van uit dat niet elk project het maximumbedrag bevat 

en hoopt dus om meer projecten te kunnen goedkeuren. 

De kritiek over de administratieve rompslomp is terecht. Veel is echter te wijten aan 

de Europese bureaucratie. De minister zal deze problematiek blijven aankaarten. 

Wat het transversaal plattelandsbeleid betreft geeft de minister aan dat een aantal 

van haar collega’s uit de Vlaamse Regering zijn aangeschreven met de vraag om 

aan te geven welke inspanningen zij kunnen doen voor het platteland. Het gaat 

daarbij bijvoorbeeld om minister Somers die via zijn bevoegdheid lokale besturen 

gelinkt is met dit beleidsthema, maar ook om minister Peeters die bevoegd is voor 

mobiliteit. Er is gevraagd om tegen 15 november een antwoord te bieden. Momen-

teel wacht de minister nog op de antwoorden van twee ministers. Deze antwoorden 

zullen worden gebundeld in één document zodat er een duidelijk overzicht wordt 
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gecreëerd van wie welke taken op zich neemt en waar de leemtes gesitueerd kun-

nen worden. De minister merkt op dat een gedachtewisseling met de betrokken 

ministers in de Commissie voor Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid een inte-

ressante aanvulling kan zijn op dit traject. 

Voor de problematiek rond de geldautomaten is de minister in gesprek met haar 

federale collega’s. Die gesprekken – ook met Batopin – verlopen goed. De minister 

blijft dit dossier van dichtbij opvolgen. 

Inzake de landschapsparken en nationale parken benadrukt de minister dat er geen 

bijkomende regels zullen worden opgelegd. De minister gelooft dat landschapspar-

ken een kans kunnen zijn voor landbouwers om hun kwalitatieve producten in de 

markt te zetten en om hierrond een toeristisch model uit te bouwen. Vanuit haar 

bevoegdheid toerisme probeert de minister hoevetoerisme hierin maximaal op te 

nemen. 

De minister geeft daarnaast aan dat in de goedgekeurde LEADER-projecten van 

het afgelopen jaar te zien valt dat de provinciale managementcomités geluisterd 

hebben naar haar oproep om te focussen op leefbare dorpen, biodiversiteit en korte 

keten. 

Wat de eenzaamheid op het platteland betreft, stelt de minister dat collega-minis-

ter Beke met zijn plan de eenzaamheid in heel Vlaanderen tracht aan te pakken, 

zowel in de stad als op het platteland. In het plattelandsbeleid zelf krijgt eenzaam-

heid aandacht door de focus op sociale cohesie en leefbare dorpen, maar ook via 

LEADER, de oproep voor volkstuintjes en Buurten op den Buiten. 

Verwacht wordt dat het Transversaal Plattelandsbeleidsplan in het eerste kwartaal 

zal worden afgeleverd. 

Het openruimtefonds heeft tot doel om gemeenten met veel open ruimte financieel 

te ondersteunen. Het budget van dit fonds stijgt elk jaar structureel. De minister 

doet ook een oproep aan lokale besturen om die middelen in te zetten voor open 

ruimte, niet voor beton zoals sommige lokale besturen doen. 

Tot slot stelt de minister in respons op commissielid Sintobin dat zij met de be-

perkte middelen tracht in te zetten op een leefbaar platteland. De minister verwijst 

ook naar de LEADER-projecten, volkstuintjes, landschapsparken en Buurten op den 

Buiten. Naast de plattelandsvlucht is ook de omgekeerde beweging merkbaar, al-

dus de minister. Veel mensen, waaronder ook jongeren, zoeken de rust op van het 

platteland. 

II. Landbouw en visserij 

1. Inleidende uiteenzetting van het luik Landbouw en Visserij door Hilde 

Crevits, Vlaams minister van Economie, Innovatie, Werk, Sociale Eco-

nomie en Landbouw 

1.1. Krachtlijnen van het beleid 

Het beleid voor 2022 focust op drie elementen: 

− het verbeteren van het ondernemersklimaat voor Vlaamse landbouwers en de 

visserij; 

− ruimte voor duurzame landbouw en visserij; 

− het stimuleren van samenwerking, diversificatie en innovatie. 

De landbouwsector staat voor heel wat uitdagingen en veranderingen. Om aan 

deze uitdagingen tegemoet te komen wordt er gefocust op meer dan alleen de 
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aanbodzijde. Maatschappelijke uitdagingen kunnen immers niet zomaar op het erf 

van landbouwers worden achtergelaten met de boodschap dat zij het zelf maar 

moeten oplossen of desgevallend hun bedrijf moeten sluiten. Naast de landbouw-

sector zelf, schrijft dus de gehele keten mee aan de toekomst. De slaagkans en 

het toekomstig succes van deze veranderingen wordt finaal dus bepaald door de 

vraagzijde en de bereidheid van de consument om een correcte prijs te betalen. 

Om een gunstig ondernemersklimaat te garanderen, voorziet de minister hefbo-

men om de omslag van de bedrijfsvoering op landbouwbedrijven aan de hand van 

innovatie en begeleiding te versnellen. De versnelling gaat gepaard met respect 

voor de diversiteit van bedrijfsmodellen die een grote troef zijn in Vlaanderen en 

die men wenst te behouden. Verder wordt er via de Vlaamse Veerkracht geïnves-

teerd in duurzaam waterbeheer, circulaire economie, digitalisering en lokale eiwit-

teelten. Ook het hervormde GLB dat in 2023 van start gaat, zal hieraan bijdragen. 

In 2022 maakt de minister werk van concrete Vlaamse steunmaatregelen. 

Helaas zijn er niet zo veel mogelijkheden om de zwakke positie van de landbouwers 

in de keten te verbeteren. Landbouwers kunnen hun positie wel verbeteren door 

zoveel mogelijk horizontaal of verticaal samen te werken, met behoud van de fa-

miliale zelfstandigheid. De minister wenst dit verder aan te moedigen. Daarnaast 

zal ze begin 2022 het actieplan Welbevinden in de Vlaamse land- en tuinbouw 

opstarten met betrokken actoren omdat de druk op familiale bedrijven bijzonder 

hoog blijft. 

De minister voorziet de nodige hefbomen om landbouwbedrijven te ondersteunen 

op het vlak van uitdagingen inzake water, stikstof, bodem en klimaat. Daarnaast 

voorziet zij ook hefbomen om landbouwers te ondersteunen bij de aanpassing van 

hun bedrijfsactiviteiten. Concreet focussen deze hefbomen op innovatie, begelei-

ding, heroriëntatie van de activiteiten of andere verdienmodellen. Ook meer trans-

parantie en een evenwichtige pachtrelatie maken hier deel van uit. 

De minister voorziet ook de nodige hefbomen voor de visserijsector, onder meer 

via het Europees Fonds voor maritieme zaken, visserij en aquacultuur. 

De Vlaamse competitiviteit hangt samen met haar kennis en innovatie. De instel-

lingen die hiervoor zorgen moeten gekoesterd en ondersteund worden. Daarom 

investeert de minister verder in de Vlaamse onderzoeks- en praktijkcentra, in na-

schoolse vorming, in begeleiding en in projectoproepen om nieuwe technieken en 

inzichten sneller ingang te doen vinden in de land- en tuinbouwsector. 

1.2. Budgetevolutie 

Naast de apparaatskredieten zijn er drie beleidsvelden binnen de landbouwbegro-

ting: 

− beleidsmaatregelen die zich situeren bij het Departement Landbouw en Visse-

rij; 

− onderzoek (ILVO); 

− promotie (VLAM). 

De VAK-wijzigingen in de begrotingsopmaak 2022 zijn beperkt ten opzichte van de 

begrotingsaanpassing 2021. 

1.2.1. Beleidsmiddelen Landbouw en Visserij 

Op Europees niveau wordt momenteel de laatste hand gelegd aan de basiswettek-

sten van het nieuwe GLB. Deze voorzien dat lidstaten een strategisch plan opma-

ken waarin concrete maatregelen zijn omschreven. De uitgangspunten voor het 
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Vlaams strategisch GLB-plan zijn verduurzaming, innovatie, digitalisering, focus op 

de actieve boer en het faciliteren van instroom in de sector. 

De projecten en maatregelen inzake Vlaamse veerkracht zijn in uitvoering en wor-

den in 2022 verder opgevolgd en gemonitord. 

Er zal sterker worden ingezet op kennisopbouw van duurzame verdienmodellen, 

digitale tools en adviesverlening. ILVO werkt aan een verdienwijzer, een digitale 

tool waarmee land- en tuinbouwers inspiratie kunnen opdoen voor aanvullende of 

alternatieve verdienmodellen. De tool kadert in de maatschappelijk-klimatolo-

gische veranderingen die vragen om creativiteit van de boer. 

De minister geeft uitvoering aan de Europese drietraps-aanpak om de positie van 

de landbouwer in de keten te verbeteren via samenwerkingsverbanden die van 

uitzonderingen op de mededingingsregels genieten, via het verhogen van de 

markttransparantie en via het beteugelen van bepaalde oneerlijke handelspraktij-

ken. 

Eind 2022 zal de Vlaamse voedseltop georganiseerd worden. Hiervoor werkt de 

minister een voedselstrategie uit. De eiwitstrategie die dit jaar werd voorgesteld, 

zal in 2022 verder worden geconcretiseerd en uitgevoerd. Vanuit landbouw draagt 

de minister een steentje bij aan de langetermijnvisie voor de transitie naar een 

circulaire economie. 

Ook het stikstofdossier, de waterkwaliteit en de klimaatmaatregelen zullen het ko-

mende werkjaar samen met collega Demir nauw opgevolgd worden. 

Het Vlaams operationeel programma voor het Europees Fonds voor maritieme za-

ken, visserij en aquacultuur wordt klaargestoomd om in het eerste semester van 

2022 in te dienen bij de Europese Commissie. Dit programma zal steun voorzien 

voor het bevorderen van duurzame investeringen, onderzoek en innovatie, samen-

werking, kennisdeling en -opbouw, versterking van datacollectie, controle en hand-

having en het bevorderen van de lokale kust-gebonden gemeenschappen. Er zal 

ook sterker worden ingezet op communicatie naar en informatie voor betrokkenen. 

Dit jaar werd het convenant ‘De koers naar duurzaamheid’ afgesloten samen met 

de visserijsector, Natuurpunt en enkele overheidsinstanties. Dit convenant zal nu 

verder worden omgezet in acties op drie niveaus: het beschermen van doelen op 

maatschappelijk en natuurlijk vlak, de visvangst en het produceren van vispro-

ducten zelf en tot slot consumptie en communicatie. De minister benadrukt dat 

ook op het vlak van visserij de vraagzijde wordt betrokken bij het bredere verhaal.  

De Brexitproblematiek blijft een grote uitdaging voor de visserijsector. Concrete 

problemen zijn bijvoorbeeld de toegang tot visgronden en de administratieve ver-

plichtingen. De ter beschikking gestelde middelen vanuit het Brexit Adjustment 

Reserve (BAR) en de oprichting van een gespecialiseerd visserijcomité tussen de 

EU en het VK bieden alvast een houvast om onze sector te begeleiden naar een 

leefbaar post-Brexittijdperk. 

Op budgettair vlak komt er voor het beleidsveld Landbouw en Zeevisserij in totaal 

5,4 miljoen euro VAK en 3,1 miljoen euro VEK bij ten opzichte van de laatste be-

grotingsaanpassing, met name BA 2021. Dat is te wijten aan vijf eerder technische 

zaken, zijnde een aanpassing aan het budget van het FIVA en het VLIF, het terug-

zetten van eenmalige IT-kredieten en de landbouwramp van 2019. Ook de over-

heveling van de subsidie voor Rendac ten belope van 8 miljoen euro VAK/VEK is 

hierin meegenomen. Voortaan zal de overheidstussenkomst in de financiering van 

de ophaling van krengen door Rendac vanuit de landbouwbegroting gefinancierd 

worden. 
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1.2.2. Beleidsveld Landbouw- en Zeevisserijonderzoek 

Het tweede beleidsveld binnen deze begroting is de onderzoekswerking van ILVO. 

ILVO zet onderzoeksprojecten op met het oog op het ontwikkelen van nieuwe ver-

dienmodellen die ontsloten zullen worden via een webapplicatie genaamd Verdien-

wijzer. De demoversie komt dit najaar online. Er zullen onder meer studiedagen 

georganiseerd worden en er zal bijzondere aandacht besteed worden aan de var-

kenssector. Om echt cocreatief onderzoek te gaan voeren naar alle vormen van 

landbouw en de bijhorende verdienmodellen, bouwt ILVO eveneens een structurele 

samenwerking uit met een aantal korteketenbedrijven. 

ILVO besteedt ook aandacht aan de sociale pijler van duurzame ontwikkeling. De 

opgebouwde expertise rond het welbevinden bij landbouwers en hun gezin zal om-

gezet worden naar concrete acties samen met de betrokken stakeholders. Daar-

naast doet ILVO onderzoek naar vrijwel alle uitdagingen die op de sector 

afstevenen. Het gaat daarbij om uitdagingen inzake milieu, klimaat, geur enzo-

voort. 

ILVO werkt verder aan de verdere modernisering en uitbouw van de onderzoeks-

infrastructuur en tracht daarbij de Vlaamse ambities op het vlak van energie en 

klimaat voor overheidsgebouwen waar te maken. Er wordt aan een masterplan 

infrastructuur gewerkt voor de uitwerking van een duurzame vastgoedstrategie 

voor ILVO. 

Op budgettair vlak is de wijziging voor ILVO beperkt. De bijkomende 13.000 euro 

VAK/VEK is het gevolg van indexering van interne stromen en interne verschuivin-

gen. 

1.2.3. Beleidsveld promotie 

Het laatste beleidsveld betreft de promotie die door vzw VLAM wordt gecoördi-

neerd. Postcovid en na de Brexit ondersteunt VLAM de relance van de Vlaamse 

export met gerichte initiatieven zoals buitenlandse missies en beursdeelnames. 

Daarnaast wordt er in het kader van de relance ingezet op het versterken van de 

weerbaarheid van de sector, gericht op het versterken van de lokale voedseleco-

nomie, de korte keten en de duurzame relance van de export. Dit gebeurt onder 

de koepelbenadering ‘Lekker van bij ons’ en ‘Voedsel verbindt boer & burger’. Onze 

lokale voeding onderscheidt zich op meerdere vlakken van ander aanbod op de 

markt, maar het is niet evident om potentiële consumenten daarop te duiden. Bij-

zondere aandacht gaat hierbij naar sectoren die het moeilijk hebben, zoals de var-

kenssector. 

In 2022 investeert VLAM verder in de promotie van de nieuwe site en wordt via 

een ruimte voor professionals ook de koppeling met de B2B-werking gemaakt zo-

dat ook horeca-uitbaters en handelaars hier terecht kunnen. Specifiek voor horeca-

onderwijs bundelt VLAM de krachten van de verschillende productgroepen en ook 

groothandels worden voortaan intensiever ingeschakeld als partner tussen VLAM 

en detailhandelaars. 

Op budgettair vlak komt er 72.000 euro VAK/VEK bij voor VLAM, wat louter het 

gevolg is van de indexering. 
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1.2.4. Apparaatskredieten 

Ook hier is de wijziging te wijten aan indexering in combinatie met de generieke 

beleidsdomeinoverschrijdende besparingen die bij het begin van deze regeerperi-

ode werden beslist. 

2. Bespreking 

2.1. Tussenkomst van Stefaan Sintobin 

Stefaan Sintobin merkt op dat het thema landbouw sinds 2021 op de agenda wordt 

gezet van het Verticaal Permanent Armoedeoverleg. Kan de minister de eerste 

bevindingen of resultaten delen? 

De spreker vraagt zich af of oudere landbouwers of landbouwers die geen opvolger 

vinden voor hun bedrijf nog zullen meestappen in de pre-ecoregelingen. Indien 

niet zou dat spijtig zijn voor het milieu, het klimaat en de biodiversiteit. Dezelfde 

vraag stelt zich wat de uitrol betreft van apps. Kunnen (oudere) landbouwers daar-

mee aan de slag? 

Er komt een uitgebreide communicatiecampagne die de landbouwers moet bege-

leiden en moet informeren over het nieuwe GLB. In hoeverre is deze campagne 

reeds voorbereid? Hoeveel midden zijn daarvoor voorzien? 

De minister gaf ook aan de vzw Boeren op een Kruispunt te zullen versterken. Op 

welke manier zal de minister dit doen, behalve het voorzien van extra middelen? 

Welke initiatieven zal de minister nemen om de instroom van jonge landbouwers 

te bevorderen? 

Op 1 december 2021 zal er in alle Vlaamse provinciehoofdsteden actie worden 

gevoerd door landbouwers en op 13 en 14 december 2021 volgt er protest tegen 

het Europees landbouwbeleid. De acties van de Vlaamse landbouwers bekritiseren 

voornamelijk het uitblijven van een stikstofakkoord. Dit akkoord was beloofd voor 

het einde van 2021. Wat is de stand van zaken van het stikstofdossier? Wat is de 

reactie van de minister op de aangekondigde acties? 

Inzake visserij merkt de spreker op dat er voorzichtig goed nieuws is wat betreft 

de vissersvaartuigen. Vanuit Vlaanderen en de EU worden er ook investeringen 

gedaan om de veiligheid en arbeidsomstandigheden aan boord te verbeteren. Kan 

de minister een overzicht geven van de gedane en geplande investeringen? Over 

hoeveel middelen gaat het? 

Het Fonds voor Scheepsjongeren heeft tot doel de aanwerving van scheepsjonge-

ren aan boord van Vlaamse/Belgische vissersvaartuigen te bevorderen door hen 

een bezoldiging te verlenen en door tussen te komen in de kosten en de lasten van 

hun tewerkstelling. Is er een overzicht van het aantal jongeren dat overtuigd kon 

worden om de stap te zetten dankzij het Fonds voor Scheepsjongeren? Hoe wordt 

de werking van dit fonds door de minister beoordeeld? 

Tot slot heeft het lid vragen over de plannen van minister Demir om komaf te 

maken met de versnippering van de Vlaamse handhavingsbevoegdheden binnen 

de verschillende administraties. Zo zal minister Demir op 1 januari 2022 het start-

schot geven voor het nieuwe Agentschap Justitie en Handhaving binnen het De-

partement Kanselarij en Buitenlandse Zaken waarbinnen zij onder meer het 

algemeen handhavingsbeleid wil samenbrengen. Hoe verhouden deze handha-

vingsplannen van minister Demir zich ten opzichte van het handhavingsbeleid 

Landbouw en Visserij? In welke mate zullen deze plannen zich op budgettair vlak 
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vertalen en welke impact hebben deze plannen op de begroting Landbouw en Vis-

serij? In welke mate zal personeel dat momenteel ingeschakeld is binnen het hand-

havingsbeleid van Landbouw en Visserij al dan niet op vrijwillige basis moeten 

overvloeien naar de Cel Algemeen Handhavingsbeleid van het nieuwe agentschap? 

2.2. Tussenkomst van Joke Schauvliege 

Joke Schauvliege bedankt de minister voor de uitgebreide uiteenzetting. Het is 
goed dat de commissieleden op voorhand technische vragen konden indienen en 
vandaag gedetailleerde antwoorden mochten ontvangen. Echter, door die gedetail-
leerde toelichting zou men wel eens durven vergeten wat de algemene kapstok is 
en wat de algemene stand van zaken is van het landbouw- en visserijbeleid. 

Het is een lastige periode voor de landbouw- en visserijsector. Inzake landbouw 
gaat het onder andere over rechtsonzekerheid, het stikstofkader, de crisis in de 
varkenssector, toegang tot grond, moeilijkheden voor jonge mensen om te starten 
enzovoort. Inzake visserij gaat het voornamelijk over de Brexit. 

De spreker is tevreden over de intenties en de aangekondigde plannen van de 
minister omdat deze een toekomstperspectief willen bieden aan deze sectoren. De 
minister zet in op een duurzame toekomst, een beter imago voor de sector en op 
het welzijn van onze landbouwers. Daarnaast wordt er zeer veel geïnvesteerd in 
onderzoek en ontwikkeling en is er ook veel aandacht voor jonge landbouwers. De 
accenten in de beleidsbrief en in de begroting liggen dus juist. 

De minister kondigt extra steunmaatregelen aan voor de varkenssector in 2022. 

Kan de minister dit toelichten? 

Tot slot vraagt het lid of de minister in het kader van de zonevreemde functiewij-

zigingen op het platteland in gesprek is met de minister van Omgeving. Wordt er 

gewerkt aan een ander kader? 

2.3. Tussenkomst van Sofie Joosen 

Sofie Joosen bedankt de minister voor het omstandig antwoord op de schriftelijke 

vragen. 

De spreker wenst in te gaan op de crisis in de varkenssector. De minister spreekt 

over de oprichting van een brancheorganisatie. Die zou zelfs bijna rond zijn. Kan 

de minister iets concreter zijn over het verder verloop van deze organisatie. Wat 

staat er op de planning? Wanneer zullen deze gesprekken op korte termijn verder-

gezet worden? 

Aanvragen voor liquiditeitsbescherming voor varkensboeren kunnen sinds vrijdag 

worden ingediend bij het steunloket. De spreker benadrukt dat de N-VA-fractie 

hoopt dat er snel wordt geschakeld na de indienperiode. 

Zal de minister op Europees niveau nog actie ondernemen om de crisis in de var-

kenssector aan te pakken? 

Tot slot wijst de spreker op de sterke stijging van de grondstofprijzen in de land-

bouwsector. Een kentering is bovendien niet in zicht. Er dreigen op die manier, en 

niet alleen in de varkenssector, heel wat sectoren getroffen te worden. Kan de minis-

ter wat meer informatie geven over de rentabiliteit van andere sectoren hierdoor? 

2.4. Tussenkomst van Emmily Talpe 

Emmily Talpe dankt de minister voor het uitgebreide antwoord op de schriftelijke 

vragen. 
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Het Europees Parlement heeft recent het nieuwe GLB goedgekeurd. De spreker 

acht het belangrijk dat er nu een beleid kan komen op maat van de Vlaamse boer, 

een businessmodel op maat. De spreker vertrouwt erop dat de minister dit zal 

meenemen bij de opmaak van het strategisch GLB-plan. Een van de belangrijkste 

elementen daarbij is de definitie van het begrip actieve landbouwer. Is deze defi-

nitie al bepaald? Zal de minister beginnende landbouwers, die met een deeltijds 

statuut – of in bijberoep – tijd nodig hebben om door te groeien naar een volwaar-

dig statuut, voldoende ruimte geven? De spreker rekent er ook op dat dit GLB 

maximaal wordt ingepast in de Green Deal en de farm-to-forkstrategie. Daarbij 

zijn drie dimensies van belang: economie, ecologie en het sociaal aspect. 

De spreker wil een lans breken voor het bevorderen van het ondernemerschap in 

de landbouw. Enerzijds is innovatie zeer belangrijk voor het verduurzamen van de 

sector en het halen van de klimaatdoelstellingen. Ondernemers moeten dus de 

ruimte krijgen om te experimenteren en ook te falen. Daartoe moet bepaalde wet-

geving worden aangepast en versoepeld. Anderzijds is er ook de genderdimensie. 

Ondanks de aanwezigheid van Ferm en het Landelijk Infopunt voor Vrouwen, wordt 

volwaardig ondernemerschap door vrouwen in de sector nog te weinig in de verf 

gezet. Er wordt terecht vaak gesproken over het onvolwaardig statuut van de zelf-

standig helper. Maar daarnaast moet men vrouwen ook ondersteunen en aanspo-

ren om zelf een zaak te leiden of op zijn minst als volwaardig partner in het bedrijf 

te kunnen functioneren. 

Daarnaast moet er ook meer worden ingezet op jonge landbouwers. Slechts 15 

procent van de landbouwers heeft vandaag de dag een opvolger. In het kader van 

de lancering van de VerdienWijzer heeft de minister een overleg aangekondigd met 

jonge landbouwers. Welke boodschap zal daar gegeven worden en welke accenten 

in de opleidingspakketten ziet de minister voor ogen? 

Zoals ook aangehaald in de begrotingsbespreking over het plattelandsbeleid, be-

nadrukt het lid de nood aan correcte informatie en genuanceerde beeldvorming 

over landbouw. De zenuwen staan immers strak gespannen en veel landbouwers 

geven aan op te zijn. De versterking van vzw Boeren op een Kruispunt is dus een 

goede zaak. Eventueel kan de minister ook de goede praktijken in de sector van 

de Vlaamse dierenhouders in de kijker zetten, in samenwerking met de minister 

van Dierenwelzijn. 

Tot slot verwijst de spreker naar de volgende passage in het Vlaams regeerakkoord 

2019-2024: “De beleidsdomeinen Economie, Wetenschap en Innovatie, Werk en 

Sociale Economie en Landbouw en Visserij worden samengevoegd tot één econo-

mische cluster. De departementen EWI en WSE worden daarbij samengevoegd. 

Het departement Landbouw en Visserij wordt omgevormd naar een agentschap 

Landbouw en Zeevisserij waarin zowel de beleidsvoorbereiding als de beleidsuit-

voering ten aanzien van dit beleidsveld wordt aan toevertrouwd.” Hoever staan de 

plannen en welke timing wordt vooropgesteld? 

2.5. Tussenkomst van Jo Brouns 

Jo Brouns bedankt de minister voor de omstandige toelichting. 

De landbouw van de toekomst moet duurzaam zijn en dat is meteen ook de groot-

ste uitdaging die alle steun verdient. De spreker is ervan overtuigd dat elke land-

bouwer in Vlaanderen zich daar ten volle achter wil scharen. Het is wel van cruciaal 

belang dat de landbouwsector daarvoor alle ruimte krijgt alsook een rechtszeker 

kader, zodat zijn investeringen kunnen renderen. 

De spreker wenst graag twee belangrijke puzzelstukken inzake verduurzaming in 

de begroting uit te lichten. Met de Vlaamse eiwitstrategie trekt de minister de kaart 
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van verduurzaming. Immers, door te voorzien in eigen eiwitproductie, wordt de 

landbouw minder afhankelijk van de vrij dure Zuid-Amerikaanse soja die een grote 

ecologische voetafdruk kent. Ook de valorisatie van reststromen is cruciaal om de 

circulaire landbouw mee vorm te geven. De reststoffen van de ene zijn de grond-

stoffen van de andere. Om die cirkel te vervolledigen kan ook voorzien worden in 

een bio-energiecentrale – wat zich op zijn beurt ook weer inschrijft in de grotere 

klimaatdoelstellingen. 

Tot slot is ook de rol van water van levensbelang voor de landbouwsector. Afgelo-

pen zomer kende België weliswaar een overvloed aan neerslag maar in de toe-

komst zal het een hele uitdaging zal zijn om voldoende water ter beschikking te 

hebben. De spreker ziet potentieel in het hergebruik van gezuiverd afvalwater. 

2.6. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove 

Ludwig Vandenhove merkt op dat deze begroting een verderzetting is van de reeds 

ingeslagen weg. Die weg biedt echter te weinig toekomst voor de landbouwers in 

Vlaanderen. 

Zo komen er geen doorslaggevende maatregelen om de evolutie naar een grotere 
en intensievere veeteelt om te keren en de familiale landbouw meer ademruimte 
te geven. De ambities met betrekking tot de betaalbaarheid van grond blijven be-
perkt en dat geldt ook voor het stimuleren van de biolandbouw, het verduurzamen 
van landbouwpraktijken en eerlijke prijzen voor landbouwproducten. De spreker 
hoopt dat de Vlaamse voedseltop in 2022 dit laatste de nodige aandacht zal schen-
ken en zal bekijken welke structurele ingrepen er kunnen genomen worden. 

De belangrijkste beslissingen en maatregelen moeten echter worden genomen in 
het stikstofdossier en in de uitwerking van het strategisch GLB-plan. De spreker 
hoopt dat de stilstand in het stikstofdossier stilaan plaats maakt voor duidelijkheid 
en merkt op dat er op 1 december 2021 zal worden betoogd door de landbouwers. 
Het GLB op zijn beurt werd toevallig gisteren goedgekeurd in het Europees Parle-
ment. De Vooruitfractie heeft tegengestemd omdat het nieuwe GLB niet strookt 
met de ambitieuze doelstellingen van de Green Deal. 

Wat de toegang tot grond betreft bevat de BBT de verderzetting van de hervorming 
van de pachtwetgeving. De spreker juicht de hervorming toe maar stelt geen voor-
stander te zijn van de absolute vrije keuze van teelttechniek. De eigenaar van de 
landbouwgrond moet op een redelijke manier de controle kunnen behouden over 
de kwaliteit van zijn grond. Daarnaast gaat er een enorm potentieel verloren om 
landbouw te verduurzamen. Immers, in Vlaanderen steeg de prijs van landbouw-
grond met 10,7 procent. De gemiddelde prijs in Vlaanderen bedraagt nu 63.082 
euro per hectare. Dat betekent dat de prijzen voor landbouwgronden 5 jaar gele-
den meer dan een vierde lager lagen. Het moet mogelijk zijn voor landbouwers om 
landbouwgrond te kopen (of minstens te huren) voor een economisch rationele 
prijs binnen hun business model. Welke acties gaat de minister nemen naast de 
hervorming van de pachtwetgeving om landbouwgrond toegankelijk te maken voor 
landbouwers? 

De biolandbouw in Vlaanderen is nog steeds zeer beperkt. Niet alleen is er een 
groot verschil met Wallonië, maar ook de Europese doelstelling van 25 procent 
biolandbouw tegen 2030 ligt nog veraf. Wat gaat de minister doen om een ver-
snelling hoger te schakelen bij de omslag naar biolandbouw? De spreker merkt op 
dat de partijen die het nieuwe GLB gisteren hebben goedgekeurd toch ook graag 
die Europese doelstelling van 25 procent willen bereiken? 

Het aantal aanvragen van Vlaamse landbouwers voor niet-productieve investe-

ringssteun is gestegen. Deze investeringen zorgen niet meteen voor meer op-

brengst, maar hebben een enorme maatschappelijke meerwaarde. Toch gaat het 
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slechts om minder dan 60 procent van het voorziene budget. De spreker somt een 

aantal oorzaken op: de normbedragen waren wellicht te laag om landbouwers over 

de streep te trekken, de administratieve lasten waren vrij complex en tijdrovend, 

er was onvoldoende begeleiding, de maatregel was weinig bekend en een groep 

van landbouwers was onvoldoende gedefinieerd. Het voordeel voor de landbouwer 

woog bijgevolg niet op ten opzichte van de lasten van de aanvraag. 

Welke acties zal de minister nog ondernemen in 2022 en bij uitbreiding de rest van 

de legislatuur om de steun voor niet-productieve investeringen (vooral inzake in-

filtratie en bodemkwaliteit) nog bekender te maken bij landbouwers? De spreker 

herhaalt zijn voorstel om gebruik te maken van regionale landschappen of andere 

structuren waarin natuurorganisaties en landbouworganisaties samenzitten en 

goed samenwerken. 

Hoe wordt ervoor gezorgd dat deze maatregel versterkend werkt met de ecosys-

teemdiensten van het nieuwe GLB? 

Tot slot vraagt de spreker naar de stand van zaken van de pre-ecoregelingen. 

Werden deze ondertussen geëvalueerd? Welke lessen vallen er te trekken? Worden 

deze lessen meegenomen bij de opmaak van het strategisch GLB-plan? 

2.7. Tussenkomst van Chris Steenwegen 

Chris Steenwegen bedankt voor het zeer uitvoerige en technische antwoord op de 

technische vragen. De spreker wenst het echter te hebben over de grote uitdagin-

gen voor de landbouwsector en schetst de context. 

De uitdagingen en problemen in de (intensieve) veehouderij zijn momenteel het 

meest acuut: er is de crisis in de varkenssector, er zijn de problemen inzake mest 

en de mestverwerkingssector, de kwaliteit van het oppervlaktewater gaat achteruit 

en er is het grote risico op zoönoses. 

De spreker wijst op een reeks rapporten die dit jaar verscheen en die ernstige 

vraagtekens plaatsen bij het huidige landbouwbeleid. Zo stelt de VN in een rapport 

dat internationale landbouwsubsidies de ongelijkheid en de milieuvervuiling in de 

hand werken. De VN pleit daarom voor een drastische hervorming van de jaarlijkse 

miljardenstroom die wereldwijd naar de landbouwsector gaat. Dit bedrag verstoort 

de concurrentie, bevoordeelt de grote landbouwbedrijven, is schadelijk voor het 

milieu en zorgt voor honger in de wereld. Maar ook het Europees Rekenhof komt 

tot dezelfde conclusie: de Europese landbouwsubsidies leiden niet tot verbeterin-

gen inzake milieu, natuur, water enzovoort, en zijn dus vaak contraproductief. 

In Vlaanderen is er dan weer sinds februari van dit jaar een de facto vergunnin-

genstop in de veehouderij. De betrokken ministers werken aan een definitieve PAS-

regeling die juridisch zou moeten standhouden, maar zoals collega’s al aangaven 

zal de vooropgestelde timing niet gehaald worden. Binnen deze context legt de 

minister tot grote verbazing van de spreker een begroting voor die samen te vatten 

is als business as usual. De spreker vraagt zich af wie daarmee gediend wordt. De 

landbouwers, die het ondanks serieuze inspanningen zeer moeilijk hebben om hun 

hoofd boven het water te houden, niet. De veehouderij die vastzit in een race tot he 

bottom ook niet. De natuur en onze leefomgeving die eronder lijden helemaal niet. 

Er ligt volgens de spreker dan ook een grote verantwoordelijkheid bij deze en voor-

gaande Vlaamse regeringen. Ondanks de vele signalen is men blijven vergunnin-

gen uitreiken en regelgeving maken die de juridische toets niet doorstaat. Hierdoor 

heeft men rechtsonzekerheid gecreëerd en de landbouwers voorgehouden dat zij 

ondanks zware investeringen een toekomst hebben, hoewel dat hoogst onzeker is. 
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In Nederland denkt men volgens de spreker al langer na over wat een PAS-regeling 

zou kunnen betekenen. Men weet daar ondertussen dat de technologische oplos-

singen die hier naar voor worden geschoven, geen oplossing zijn. In vergelijking 

met Vlaanderen heeft Nederland al langer veel meer emissievrije stallen. En toch 

is er in Nederland sinds 2010 geen vooruitgang inzake ammoniakemissie. Lucht-

wassers zijn duur, moeilijk performant te houden en de theoretische zuiveringsre-

sultaten liggen veel hoger dan de werkelijke resultaten. Nochtans zoekt deze 

Vlaamse Regering daar alle heil in. Er is zelfs een recente gerechtelijke uitspraak 

die stelt dat de luchtwassers en de emissievrije stallen het probleem niet oplossen. 

Om die reden zal men daar dus ook dat soort vergunningen tegengaan. 

In Nederland spreekt men ook over totaal andere bedragen. Men heeft daar 5 mil-

jard euro voorzien om tot 2030 veehouders uit te kopen, stallen te verduurzamen 

en natuur te herstellen. Helaas is het probleem daarmee niet van de baan. De 

administratie heeft immers een aantal toekomstverkenningen voorgelegd en die 

stellen dat Nederland met de inzet van alle denkbare technologie de normen voor 

stikstof en natuurbescherming niet kan halen. Om in de buurt te komen van wat 

de EU oplegt, moet de uitstoot van stikstof gehalveerd worden en dat kan alleen 

door de veestapel met minstens 30 procent te verminderen. De kostprijs om dat 

te realiseren en bedrijven ofwel te laten stoppen en uit te betalen ofwel hen om te 

vormen en een nieuwe toekomst te geven, raamt het ministerie van Financiën op 

9 miljard euro en het ministerie van Landbouw op 17 miljard euro. In de begroting 

die vandaag voorligt, is er echter niets voorzien. 

De spreker merkt op dat er weldegelijk oplossingen en inspirerende voorbeelden 

zijn. In Schiermonnikoog, een Nederlands eiland, moest één van de zeven land-

bouwers zijn bedrijfsactiviteiten stopzetten in het kader van de stikstofproblema-

tiek. De zeven landbouwers besloten echter om gezamenlijk hun veestapel te 

verkleinen, over te stappen op kringlooplandbouw en hun producten meer op het 

eiland te gaan vermarkten. Een ander voorbeeld is Oostenrijk. Daar werd de Euro-

pese doelstelling van 25 procent biolandbouw tegen 2030 reeds bereikt dankzij 

een doelbewust beleid. De spreker benadrukt dat niet elke lidstaat die exacte doel-

stelling moet of kan bereiken, maar dat dit resultaat een gevolg is van gerichte 

beleidskeuzes. Oostenrijk heeft op een bepaald moment beseft dat men niet kon 

opboksen tegen de industriële landbouw op wereldschaal. Men heeft dus door de 

economische realiteit getracht zich te onderscheiden op een andere manier en 

landbouwers een duurzaam toekomstperspectief gegeven. Oostenrijk pompt nog 

steeds jaarlijks 500 miljoen euro in de omslag naar een biologische landbouw. 

Zoals aangehaald door collega’s zullen de boeren protesteren op 1 december 2021 

en volgen er ook later Europese acties. De spreker kan de boeren geen ongelijk 

geven, integendeel. Maar om de landbouwers een toekomstperspectief te bieden 

moet er eindelijk fundamenteel op een andere manier aan landbouwbeleid worden 

gedaan. Dat debat moet eerlijk gevoerd worden en die omslag zal ook geld kosten. 

Het feit dat er in de begroting van de minister niet voldoende middelen zijn voor-

zien voor de omslag in de veehouderij betekent de facto dat de minister de factuur 

bij de veehouders zelf legt, hen in de schulden steekt en kiest voor een koude 

sanering. 

Heeft de minister reeds becijferingen van wat in Vlaanderen die omslag naar een 

duurzame veehouderij – die in overeenstemming is met de Europese regels inzake 

stikstof – gaat kosten? 

2.8. Tussenkomst van Tinne Rombouts  

Tinne Rombouts benadrukt dat landbouwers cruciaal zijn voor een gezonde, vei-

lige, kwaliteitsvolle en duurzame voedselproductie. De spreker is dan ook verbaasd 
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over de tussenkomst van collega Steenwegen. In vergelijking met de meeste pro-

ducten op de markt, scoren de Vlaamse voedselproducten immers bijzonder goed 

op het vlak van duurzaamheid. De spreker is het dan ook helemaal niet eens met 

de stelling dat deze begroting business as usual is. 

In tegenstelling tot collega Steenwegen kiest deze begroting wel voluit voor een 

toekomst voor de landbouw, aldus de spreker. Het is dan ook verwerpelijk dat 

techniek en innovatie in alle sectoren als een belangrijke pijler wordt beschouwd 

om toe te werken naar de klimaatdoelstellingen, maar niet in de landbouw. Is de 

enige weg voor collega Steenwegen dan kleinschaligheid, korte keten en exten-

sieve landbouw? Men vergeet er ook bij te vermelden dat inzake voetafdruk men 

vele wereldbollen te kort komt om voldoende voeding te produceren op deze ma-

nier. Of verzoent collega Steenwegen zich met voedseltekorten? Techniek en inno-

vatie zijn dus wel belangrijk in de landbouwsector, zelfs cruciaal. Het is net de rol 

van de overheid om land- en tuinbouwers te ondersteunen zodat men betaalbare 

voeding kan produceren binnen een divers pallet van landbouwbedrijven. De mi-

nister blijft daarnaast inzetten op een duurzame ontwikkeling, samen met de sec-

tor. Dat neemt niet weg dat de tijd dringt en er inderdaad duidelijke uitdagingen 

zijn. Maar de minister kiest een duidelijke weg, aldus de spreker. 

De spreker is het wel eens met collega Steenwegen wat betreft de marktpositie 

van de Vlaamse landbouwers. Echter, de oorzaken van de huidige, benarde eco-

nomische situatie zijn te situeren in de markt en dat maakt het bijzonder moeilijk 

om politiek in te grijpen. Daarnaast vraagt de EU om geen prijsafspraken te maken 

zodat de voeding betaalbaar blijft. Ook die zaken moeten dus worden erkend in 

het debat. De spreker is het dan ook eens met de minister dat moet worden ingezet 

op ketenverantwoordelijkheid. 

Het lid benadrukt verder dat veel factoren in het landbouwbeleid afhankelijk zijn 

van andere beleidsdomeinen. Elke minister moet dus binnen zijn/haar beleidsdo-

mein inspelen op de kansen die land- en tuinbouwers binnen hun beleidsdomein 

kunnen bieden. De spreker denkt bijvoorbeeld aan water, klimaat, sociale cohesie 

op het platteland, circulaire economie, natuurbeheer enzovoort, en vraagt de mi-

nister om blijvend in overleg te gaan met haar collega’s en in te zetten op bevra-

gingen bij landbouwers om hen te betrekken. 

Tot slot stipt de spreker een laatste element aan: de stikstofproblematiek. De ge-

sprekken zijn lopende en er is heel wat studiewerk uitgevoerd, maar het is onder-

tussen duidelijk dat er voor het einde van 2021 geen definitief kader zal voorliggen. 

De spreker is dan ook bezorgd over de (landbouw)bedrijven wiens vergunning af-

loopt in december 2022. Deze bedrijven zijn immers bij gebrek aan een duidelijk 

juridisch kader in de onmogelijkheid om tijdig hun vergunning te hernieuwen. Er 

moet dus voor het einde van het jaar minstens een oplossing zijn voor die bedrij-

ven. Hoe kijkt de minister daarnaar? Heeft de minister een oplossing in het ver-

schiet? 

2.9. Tussenkomst van Jeremie Vaneeckhout  

Jeremie Vaneeckhout betreurt dat collega Rombouts na 2,5 jaar nog steeds niet 

luistert naar de tussenkomsten van de Groenfractie. Collega Steenwegen drukt zich 

steeds zeer genuanceerd en correct uit. De manier waarop collega Rombouts in 

debat gaat – namelijk het ontkennen van de uitdagingen in de landbouwsector – 

maakt het helaas onmogelijk om zaken in deze commissie ten gronde te bespreken. 

Op zowel korte als lange termijn is de landbouwsector daar niet mee geholpen. 

Dat brengt de spreker tot een beleidsveld waarin er wel een proactief beleid wordt 

gevoerd, namelijk de visserijsector. Deze sector is zowel economisch als symbo-
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lisch van grote waarde en staat tegenover een reeks belangrijke uitdagingen. Ener-

zijds is er een tekort aan instroom van nieuwe medewerkers en anderzijds moet 

de vloot zich aanpassen aan een reeks normen inzake duurzaamheid, arbeidsom-

standigheden, vangstquota enzovoort. De signalen over de veranderingen van de 

vloot zijn voorlopig voorzichtig positief maar het tempo waaraan de boten worden 

vernieuwd of opgeknapt is te traag – aldus de spreker. 

Het lid benadrukt dat er geen toverformules voorhanden zijn in deze sector, maar 

roept de minister op om blijvend te zoeken naar antwoorden op deze uitdagingen 

en steun te voorzien voor de Vlaamse vissersvloot. 

2.10. Tussenkomst van Arnout Coel 

Arnout Coel bedankt de minister voor de omstandige toelichting. 

Volgens de spreker bevat deze BBT duidelijk een aantal zaken die de duurzame 

shift naar de toekomst mogelijk maken. Er valt daarbij te denken aan de pre-

ecoregelingen, de Vlaamse eiwitstrategie en nog een aantal verduurzamende ini-

tiatieven. Om die redenen zal de N-VA-fractie deze begroting steunen. 

De spreker stelt wel begrip te kunnen opbrengen voor een aantal argumenten van 

collega Steenwegen. Zo stelt de spreker bezorgd vast dat het fundamenteel debat 

over landbouw deze legislatuur nog steeds moet gevoerd worden. Het wordt een 

uitdaging voor mensen op het terrein om hun bedrijfsvoering volgens de huidige 

regels zo optimaal mogelijk te voeren. Niet alleen op economisch vlak, maar ook 

wat betreft het familiaal welzijn. Het lid sprak recent nog met een groep varkens-

boeren die geïnvesteerd hebben maar de kosten niet meer kunnen betalen en dus 

met het water tot aan de lippen zitten. 

Landbouwers hebben vooral nood aan een rechtszeker kader dat op lange termijn 

stabiliteit geeft en duidelijkheid geeft over welke regels zij moeten naleven bij het 

uitbouwen van hun onderneming. Dat kader gaat over milieu, klimaat, stokstof, de 

toegang tot grond enzovoort. De spreker geeft aan dat men moet erkennen dat 

een aantal landbouwers niet zullen meekunnen in dat verhaal en dat men daar als 

beleidsmakers iets tegenover moet stellen. Men zal deze legislatuur dus moeten 

bekijken hoeveel middelen er moeten voorzien worden voor een eventuele warme 

sanering. Met de regering is voorlopig 100 miljoen euro provisie voorzien, maar 

dat is een raming en wellicht een onderschatting. 

De spreker kijkt uit naar het strategisch GLB-plan en de debatten die daarover 

zullen gevoerd worden. 

2.11. Tussenkomst van Bart Dochy 

Bart Dochy wenst afsluitend drie aandachtspunten onder de aandacht te brengen. 

Een eerste aandachtspunt is de rechtszekerheid die landbouwers nodig hebben. 

Daarbij valt inderdaad te denken aan de stikstofproblematiek, maar ook bijvoor-

beeld aan de landschapsparken. Voor de spreker is dat laatste een lakmoesproef. 

Zal de overheid engagementen – al dan niet uit het verleden – nakomen inzake de 

afbakening? Kan de overheid zich meer algemeen opstellen als een betrouwbare 

partner voor landbouwers en is zij het vertrouwen van de sector waard? 

Een tweede element betreft de marktwerking. Ondanks de inzet van een aantal 

instrumenten (waaronder de ondersteuning bij het oprichten van bijvoorbeeld 

brancheorganisaties) heeft de overheid eigenlijk weinig mogelijkheden om hierop 

in te grijpen. Bovendien mag men er – in tegenstelling tot hetgeen sommigen me-

nen te suggereren – niet vanuit gaan dat de volledige landbouwsector met al zijn 
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deelsectoren vandaag in crisis verkeert. Er is een bijzonder probleem in de var-

kenshouderij maar er zijn andere sectoren die wel goed ‘boeren’. Dat zijn overigens 

niet de sectoren die het meest buiten schot blijven als het gaat over maatregelen 

inzake natuur en klimaat. De spreker doet een oproep om ook de economische 

zijde van de landbouwsector te zien. Er zijn immers zeer veel mensen tewerkge-

steld in de sector, niet alleen in de voedselproductie, maar ook in de toelevering 

en de verwerking. Dat mag men niet uit het oog verliezen. 

Een derde element behelst het welbevinden en het imago van de landbouwers. De 

spreker kijkt uit naar het plan van de minister om het welbevinden in de sector te 

verbeteren en vraagt ook meer respect voor landbouwers. Ook de toekomst van 

VILT baart de spreker zorgen. 

Wat de Vlaamse visserij betreft, benadrukt de spreker het belang van aquacultuur. 

De minister heeft duidelijk goed geluisterd naar de resolutie die hierover werd aan-

genomen in het parlement op initiatief van collega Coudyser. Ook de duurzaam-

heidslabels kunnen heel wat kansen bieden in de visserijsector. De spreker merkt 

op onder de indruk te zijn van de veerkracht binnen de visserijsector na de Brexit. 

2.12. Repliek van de minister 

De minister bedankt de leden voor de vele vragen en het debat. 

Het thema landbouw wordt inderdaad aangebracht op het Permanent Armoede-

overleg. Het actieplan Welbevinden in de Vlaamse land- en tuinbouw werd bijvoor-

beeld reeds geagendeerd. Het is echt de intentie van de minister om armoede en 

het welbevinden van landbouwers op dit forum aan bod te laten komen en hierover 

van gedachten te wisselen. 

De pre-ecoregelingen zijn eenjarig. De minister ziet geen reden waarom bepaalde 

doelgroepen in de sector niet zouden intekenen. Er is ook nog geen tussentijdse 

evaluatie gemaakt omdat de pre-ecoregelingen pas in 2022 geactiveerd worden. 

Er is wel zeer veel interesse getoond vanuit de sector tijdens diverse webinars. 

Voor jonge landbouwers zijn er nu reeds verhoogde steunmaatregelen bij de in-

vesteringssteun. De minister heeft daarnaast de ambitie om jonge boeren top-ups 

te geven in de directe betaling omdat zij zo broodnodig zijn in de sector. Ook via 

opleiding en advies wordt ervoor gezorgd dat zij een performantere bedrijfsvoering 

kunnen ontwikkelen. 

De minister heeft begrip voor de geplande acties van de boeren op 1 december 

2021 en hun vraag naar duidelijkheid in het stikstofdossier. Er wordt nog steeds 

getracht om duidelijkheid te verschaffen voor het einde van het jaar, maar het is 

anderzijds ook bijzonderlijk belangrijk dat alle puzzelstukken op tafel liggen. Dit 

dossier grijpt in op zeer veel kleine, familiale bedrijven die toekomstperspectieven 

gecreëerd hebben op basis van investeringsplannen. De regering zal daar op moe-

ten ingrijpen en dat kan men niet doen als er geen duidelijkheid is over de socio-

economische impact. Daarnaast moet er ook duidelijkheid zijn over het flankerend 

beleid dat men daar tegenover stelt. En ook daar zijn de keuzes bijzonder ingrijpend. 

Wat de versnippering van de handhavingsbevoegdheden betreft, geeft de minister 

aan dat het handhavingsbeleid binnen het landbouwbeleid is gebaseerd op het 

Landbouwdecreet. De focus van die handhaving ligt op de toepassing van Europese 

regels die vervat zitten in het GLB. De minister ziet dan ook weinig interferentie 

met de oefening van collega Demir aangezien haar diensten over een zeer speci-

fieke handhavingsbevoegdheid beschikken. Er vindt vandaag de dag wel uitwisse-

ling plaats tussen de verschillende handhavingsdiensten en dat zal in de toekomst 

zo blijven. 
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Wat de steunmaatregelen voor de varkenssector betreft is een eerste deel van de 

maatregelen geactiveerd. Er werd daarover door het departement begin deze week 

gecommuniceerd. Het tweede deel van de steunmaatregelen zet in op meerwaar-

decreatie in de sector en zal volgend jaar zijn volle verloop kennen. Het gaat onder 

andere over het ondersteunen van de deelname aan specifieke lastenboeken met 

het oog op het creëren van topkwaliteit. Dat vraagt vaak extra investeringen. 

Wat de zonevreemde functiewijzigingen betreft en het overleg daarover, vermeldt 

de minister dat zowel de BBT van collega-minister Demir als de BBT Landbouw en 

Visserij daarover passages bevatten. Minister Demir zal een voorstel doen aan de 

Vlaamse Regering tot wijziging van de regelgeving met betrekking tot de afwij-

kingsmogelijkheden. 

De stand van zaken van de brancheorganisatie voor de varkenssector besprak de 

minister recent nog in respons op een vraag om uitleg. De minister vat samen dat 

de oprichtingsakte van de brancheorganisatie deze maand nog zou moeten gete-

kend worden door de vier stichtende leden. Op Europees niveau werd de varkens-

crisis ondertussen op twee Europese raden besproken en België wordt nog steeds 

gesteund door veel lidstaten. Binnen de Vlaamse Regering werd er een crisispakket 

goedgekeurd dat momenteel wordt uitgerold. Vorige week heeft de Vlaamse Re-

gering de tussenkomst in het abonnement van Rendac goedgekeurd, alsook de 

modaliteiten van de liquiditeitsbescherming. De andere steun volgt – zoals geant-

woord op de vraag van collega Schauvliege – zo snel mogelijk. 

De definiëring van het begrip actieve boer maakt deel uit van de opmaak van het 

strategisch GLB-plan. De minister werkt aan een definitie waarbij parameters zoals 

standaardverdiencapaciteit opgenomen zijn. De minister is het eens met commis-

sielid Talpe dat er aandacht moet zijn voor de bedrijfsdiversificatie en de geleide-

lijke instroom in de sector. De minister wil vooral dat de Europese middelen naar 

actieve boeren gaan. 

Wat de ondersteuning van jonge boeren betreft, is er overleg op regelmatige basis 

en houden de diensten de vinger aan de pols in actuele dossiers. De minister heeft 

ook aan ILVO gevraagd om intenser te gaan samenwerken met jonge boeren en 

specifiek onderzoek te doen naar deze doelgroep. Jongeren zijn namelijk erg geïn-

teresseerd in de omslag naar duurzaamheid. 

Inzake dierenwelzijn wordt er gewerkt aan meerwaardecreatie binnen de lasten-

boeken. Dierenwelzijn is daarbij de meest relevante parameter en er is permanent 

overleg met de sector en de dierenwelzijnsorganisaties. 

De Vlaamse eiwitstrategie is inderdaad een belangrijk instrument om tot verduur-

zaming te komen van het bestaande aanbod en de verruiming van het eiwitaanbod, 

met name met plantaardige eiwitten. Gezien het potentieel hiervan heeft de mi-

nister een specifieke relanceoproep gelanceerd die hierop inspeelt. De oproep loopt 

tot halverwege december 2021 en er is 4 miljoen euro voorzien. 

Via het actieplan Bio-economie zet de minister ook in op de valorisatie van rest-

stromen. Dit is behoorlijk nieuw en onontgonnen terrein. De minister merkt op dat 

hier veel mogelijkheden liggen voor zowel landbouwers als de verwerkende sector 

om tot een win-winsituatie te komen. Zowel de eiwitstrategie als de valorisatie van 

reststromen illustreren dan ook dat het Vlaamse landbouwbeleid wel degelijk in 

beweging is. 

De minister is het absoluut niet eens met de kritiek dat haar BBT ambitie ontbreekt. 

De beleidskeuzes die vervat zitten in deze BBT zijn een wissel op de toekomst. De 

minister wijst op haar engagement inzake de pre-ecoregelingen die speciaal een 
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jaar eerder werden opgemaakt zodat landbouwers kunnen inspelen op opportuni-

teiten. Daarnaast beklemtoont de minister dat het merendeel van de landbouw-

sector bestaat uit familiale bedrijven. Men moet de maatregelen en steun dus zo 

vormgeven dat die familiale bedrijven er het meest van kunnen gebruikmaken. Zo 

is de VLIF-steun beperkt tot bedrijven met een brutobedrijfsresultaat van maxi-

mum 800.000 euro. Deze bedrijven willen we zuurstof geven door in te zetten op 

toegang tot grond, kennis, advies en begeleiding bij de verwerking van administra-

tieve verplichtingen. Daarnaast worden ook jonge boeren, die net een bedrijf over-

genomen hebben, financieel ondersteund. 

De minister merkt op dat de Europese fractie van Vooruit – in tegenstelling tot 

hetgeen commissielid Vandehove stelt - heeft opgeroepen om voor het nieuwe GLB 

te stemmen. In dat nieuwe GLB zitten er volgens de minister ontzettend veel hef-

bomen om de sector te verduurzamen. De pre-ecoregelingen waarnaar reeds werd 

verwezen, zijn dat ook. 

De vrijeteeltkeuze staat in het Vlaams regeerakkoord 2019-2024 als een van de 

uitgangspunten voor de hervorming van de Pachtwet. Er bestaat nu reeds andere 

wetgeving die beperkingen oplegt op onder andere het vlak waarop er wordt ge-

teeld, het gebruik van mest, pesticiden enzovoort. Er is dan ook duidelijk afgespro-

ken om via het nieuwe pachtdecreet geen extra beperkingen op te leggen. 

Wat de niet-productieve investeringssteun van het VLIF betreft, werden recent de 

normbedragen geëvalueerd en opgetrokken, werd de lijst met betoelaagbare in-

vesteringen uitgebreid, is er een stijging van het aantal dossiers merkbaar en wer-

den er een aantal demonstratieprojecten opgestart om boeren te begeleiden. Voor 

deze demonstraties is er bijzonder veel interesse. Een aantal regionale landschap-

pen nemen ook deel. Deze steun zal van nabij worden opgevolgd om te bekijken of 

er nog extra drempels kunnen worden weggewerkt in functie van het nieuwe GLB. 

De Pachtwet is een belangrijk instrument om de toegang tot grond te bevorderen. 

Een slimme hervorming met de nadruk op evenwichtigheid en transparantie kan 

de Pachtwet net aantrekkelijker maken voor eigenaars. Daarnaast is er natuurlijk 

ook de regelgeving rond zonevreemde functiewijzigingen, waarnaar eerder werd 

verwezen. 

Inzake biolandbouw wordt er gewerkt aan de combinatie van kwalitatieve en kwan-

titatieve doelstellingen. De minister wil graag een omslag bewerkstellingen naar 

meer biolandbouw maar wil dat niet blind doen. De biosector zelf is bovendien geen 

voorstander om blind voor 25 procent biolandbouw te kiezen. De minister wijst ook 

op de manke vergelijking met Oostenrijk en vraagt om de realiteit van elke lidstaat 

in acht te nemen: Vlaanderen beschikt nu eenmaal over zeer vruchtbare gronden. 

De minister benadrukt wel persoonlijk een grote voorstander te zijn van bioland-

bouw en heeft reeds landbouwers ontmoet die op de kar van kleinschaligheid ge-

sprongen zijn en aangeven dat dit rendeert. 

Het landbouwproject in Schiermonnikoog dat werd aangehaald door commissielid 

Steenwegen is een zeer mooi voorbeeld, aldus de minister. Echter, de ondersteu-

ningsmechanismen die deze boeren hebben ondersteund bij die keuze zijn dezelfde 

type steunmaatregelen als in het Vlaamse relanceplan en het strategisch GLB-plan 

worden uitgewerkt. Collega Steenwegen haalt dus voorbeelden aan die net moge-

lijk worden gemaakt door beleidskeuzes waarvan hij zelf zegt dat ze niet ambitieus 

zijn. 

De minister benadrukt dat zij nooit heeft gezegd dat innovatie alles kan oplossen 

in de landbouwsector. Innovatie moet wel een deel van de oplossing zijn. Waarom 

zou men innovatie in de landbouwsector moeten tegenwerken maar stimuleren in 
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andere sectoren? Dankzij innovatie is bijvoorbeeld de methaanuitstoot bij onze 

koeien enorm verminderd. 

De middelen die moeten voorzien worden voor de omslag naar een duurzamere 

landbouw zijn moeilijk in te schatten. De miljoenen die nu voorzien zijn in de be-

groting zullen inderdaad niet volstaan. Net daarom is het ook ingeschreven als een 

provisie. De wijze waarop men de boeren begeleidt, het tempo waaraan dat ge-

beurt, zal de kostprijs bepalen. Dat bedrag zal dus maar bekend zijn bij de vast-

legging van het stikstofkader. Indien nodig zal men dus bijkomende middelen 

moeten zoeken. Voor de minister is ook dat een deel van de puzzel die moet wor-

den gelegd, net zoals de overgangsmaatregel die moet worden uitgewerkt voor 

bedrijven met een aflopende vergunning. Dit laatste erkent de minister als een 

belangrijk pijnpunt van het stikstofkader. 

De minister stelt tevreden te zijn met het visserijbeleid en sluit zich aan bij hetgeen 

lid Vaneeckhout daarover zegt. Men kan inderdaad niet toveren om een aantal 

belangrijke problemen in de sector aan te pakken. Maar dat is ook niet het geval 

in de landbouwsector. De wijze waarop de landbouwsector transformeert is best 

wel indrukwekkend. Inzake Europese steun zit Vlaanderen bijvoorbeeld ver boven 

het gemiddelde wat het percentage steun aan duurzame maatregelen betreft in 

pijler 2. 

De visserijsector ligt de minister nauw aan het hart. Recent zijn er veel investerin-

gen gebeurd aan boord van de vloot met steun van de overheid. Momenteel is het 

nieuwe operationeel programma Visserij in opmaak en dat is een goede basis om 

de toekomst mee uit te stippelen. In de programmaperiode van 2014 tot nu zijn 

er 71 dossiers goedgekeurd voor investeringen in de veiligheid. De investerings-

steun is toegekend voor projecten die zorgen voor onder andere extra signalisatie 

en reddingsmiddelen zoals goede satellietverbinding, ledverlichting, een tweede 

reddingsboot, de modernisering van de accommodatie, het verbeteren van de om-

standigheden, de vangstverwerking enzovoort. Voor 2021 bestaat de toegewezen 

projectsteun uit 1,2 miljoen euro Europese middelen via het EFMZV en 1,2 miljoen 

euro via het FIVA. 

Wat betreft de instroom van scheepsjongeren via het gelijknamige fonds, blijkt uit 

cijfers dat dit voor 2018 over 25 jongeren ging en in 2019 over 27 jongeren. Re-

centere cijfers zijn niet beschikbaar. 

De minister besluit dat zij de bezorgdheden over de visserijsector deelt maar wel 

blij is dat er dankzij het sluiten van een nieuw programma terug ruimte is voor 

investeringssteun. 

2.13. Repliek van Chris Steenwegen 

Chris Steenwegen benadrukt dat hij bij elke tussenkomst in deze commissie ver-

trekt vanuit de gedeelde bezorgdheid over de Vlaamse landbouw. Binnen die con-

text moet er wel ruimte zijn voor debat. In die zin betreurt het lid dat zijn woorden 

worden verdraaid. Innovatie en technologie hebben uiteraard een belangrijke rol 

te spelen in de shift naar een duurzame landbouw. Maar het is een en-enverhaal, 

waarbij men ook moet leren uit de verhalen waar die technologie niet heeft ge-

werkt. 

De spreker is daarnaast tevreden met het aanvullend antwoord van de minister 

over de PAS. Het is belangrijk om een duurzame en duidelijke regeling uit te wer-

ken en daarvoor moeten alle puzzelstukken op tafel worden gelegd. 

De spreker besluit dat zijn voornaamste bezorgdheid uitgaat naar het creëren van 

een toekomstperspectief voor jong en oud in de sector. 
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2.14. Repliek van Tinne Rombouts 

Tinne Rombouts is ook tevreden over het antwoord van de minister over de PAS. 

Als er één les moet worden getrokken uit Nederland, dan is het dat men daar in 

het begin niet alle puzzelstukken op tafel heeft gelegd omdat men werd gedwongen 

snel te beslissen. Dat heeft geleid tot zeer veel leed en rechtsonzekerheid. 

Toch vraagt de spreker om bijzonder aandachtig te zijn voor die bedrijven die hun 

vergunning zien aflopen eind 2022. Mogelijk moet men dat puzzelstukje uit de 

puzzel halen en nu reeds een overgangsregeling voorzien. 

Het lid geeft tot slot mee steeds te luisteren naar de tussenkomsten van Groen en 

tevreden te zijn met de nuance van collega Steenwegen. 

III. Indicatieve stemming over de uitgavenbegroting 

Het aan de Commissie voor Landbouw, Visserij en Plattelandsbeleid toegewezen 

deel van het ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegroting van de Vlaamse 

Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2022 wordt indicatief aangenomen met 8 

stemmen tegen 5 voor het luik Plattelandsbeleid en 8 stemmen tegen 4 voor het 

luik Landbouw en Visserij. 

 

 

Bart DOCHY, 

voorzitter 

Arnout COEL 
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verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

Batopin Belgian ATM optimization initiative (ATM = automated/automatic teller 

machine (geldautomaat)) 

BBT Beleids- en begrotingstoelichting 

EFMZV Europees Fonds voor Maritieme Zaken en Visserij 

EWI Economie, Wetenschap en Innovatie (beleidsdomein van de Vlaamse 

overheid) 

FIVA Financieringsinstrument voor de Vlaamse Visserij- en Aquacultuursector 

GLB gemeenschappelijk landbouwbeleid 

ILVO Instituut voor Landbouw-, Visserij- en Voedingsonderzoek 

LEADER Liaison Entre Actions de Développement de l’Economie Rurale 

PAS Programmatische Aanpak Stikstof 

VAK vastleggingskrediet 

VEK vereffeningskrediet 

VILT Vlaams Infocentrum Land- en Tuinbouw 

VK vastleggingskrediet (nieuwe afkorting = VAK) 

VLAM Vlaams Centrum voor Agro- en Visserijmarketing 

VLIF Vlaams Landbouwinvesteringsfonds 

VLM Vlaamse Landmaatschappij 

VN Verenigde Naties 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

WSE Werk en Sociale Economie (beleidsdomein van de Vlaamse overheid) 


